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CLAUSTRE 
 
SESSIÓ DEL DIA 20 DE MARÇ DEL 2024 
 
 
A les 9 h del dia 20 de març del 2024 es reuneix, en sessió ordinària, presencialment a 
la sala d’actes del Rectorat, el Claustre de la Universitat Autònoma de Barcelona, sota 
la presidència del rector, Francisco Javier Lafuente Sancho. Assisteixen a la reunió els 
membres assenyalats a l’annex 1. S’han excusat d’assistir-hi els membres assenyalats 
a l’annex 2. No hi assisteixen els membres assenyalats a l’annex 3. 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
2. Informacions del rector 
3. Informació sobre l’estat del procés de redacció dels Estatuts de la UAB: presentació 

dels treballs de la Comissió Redactora 
4. Informe anual de la síndica de greuges de la UAB de l’any 2023 
5. Debat i, si escau, proposta de declaració institucional sobre la violació sistemàtica 

dels drets humans a Palestina 
6. Torn obert de paraules 

 
 

Desenvolupament de la sessió 
 
El moderador informa que el 29 de febrer de 2024, a l’empara de l’article 14 del 
Reglament del Claustre, es va rebre una moció per incloure un nou punt a l’ordre del dia 
del Claustre del 20 de març de 2024. Explica que l’article 14.1 del Reglament del 
Claustre estableix que «la convocatòria s’ha d’acompanyar de l’ordre del dia, que és 
acordat per la Mesa del Claustre tenint en compte: a) preceptivament, les peticions d’un 
mínim del cinc per cent de claustrals formulades per escrit en el termini estipulat per la 
Mesa, llevat d’aquells assumptes que no siguin competència del Claustre», i que per 
tant, perquè es pugui admetre la moció que proposa afegir un punt a l’ordre del dia de 
la sessió plenària del Claustre, els sol·licitants han d’acreditar que la proposta té el 
suport del 5 % de claustrals. Informa que, atès que el suposat suport de diverses 
persones no es va poder tenir en compte perquè el sistema de signatura que havien 
utilitzat no era cap dels permesos per l’article 10 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del 
procediment administratiu comú de les administracions públiques, es va considerar que 
la moció presentada no tenia el suport previst a l’article 14.1 del Reglament del Claustre 
i, per tant, la moció no es va admetre a tràmit. Comunica que, no obstant això, atesa la 
rellevància del tema, per assentiment la Mesa del Claustre va acordar afegir un punt a 
l’ordre del dia amb el títol següent: «Proposta de declaració institucional del Claustre 
sobre la violació sistemàtica dels drets humans a Palestina», i que seguidament es va 
intentar negociar amb els proponents de presentar un text consensuat per debatre’l i 
sotmetre’l a votació en el ple, però els proponents de la moció no van voler perquè 
consideraven que el text proposat per la Mesa no abordava la qüestió fonamental.  
 
El moderador recorda que el Claustre és el màxim òrgan de representació i participació 
de la Universitat i que la UAB és una de les institucions més importants de Catalunya i, 
per tant, tots els actes que es porten a terme en el seu si han de respectar les normes 
de procediment.  
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1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior  
 
Per assentiment, el Claustre acorda aprovar l’acta corresponent al dia 20 de 
desembre del 2023. 
 
 
2. Informacions del rector  
  
El rector comenta que, al Claustre del 20 de desembre de 2023, va començar la seva 
intervenció mencionant el conflicte obert a la Franja de Gaza i va defensar-ne una 
resolució pacífica i, sobretot, justa amb el poble palestí, però malauradament els darrers 
mesos la situació no ha fet res més que empitjorar, amb unes xifra de víctimes civils 
certament insuportable i un bloqueig humanitari que excedeix qualsevol escenari de 
defensa legítima de l’Estat d’Israel. Afegeix que, a les portes de la Unió Europea, hi ha 
també la guerra d’Ucraïna, perillosament cronificada, i que certs dirigents polítics atien 
discursos armamentístics i bel·licistes que recorden foscos temps passats a Europa i 
davant dels quals cal rebel·lar-se. Diu que no es cansarà de defensar, des de 
l’acadèmia, una resolució pacífica, negociada i justa dels conflictes. 
 
Explica que el moment en què es troba el país fa que algunes de les qüestions que 
pensava abordar passin, òbviament, a un segon terme. Diu que la UAB és una institució 
sòlida i amb un inqüestionable prestigi en tots els àmbits, i que l’Equip de Govern té el 
ferm compromís de fer-la avançar encara més, mantenint el rumb traçat amb la màxima 
solvència i rigor, però que la pròrroga dels pressupostos de la Generalitat de Catalunya 
els obliga a fer un replantejament d’alguns objectius estratègics. Comenta que una de 
les qüestions afectades directament és el pagament del 2 % d’increment salarial 
d’aquest any, 2024, ja que s’estava pendent de fer el pagament a tot el personal tan bon 
punt es rebés l’autorització de la Generalitat, un cop aprovats els Pressupostos de 2024, 
però, ahir mateix, el conseller li va confirmar que la Generalitat ho articularia amb una 
altra fórmula, que duran a terme tan aviat com els sigui possible. 
  
Continua informant que, en els últims mesos, els rectors de les universitats públiques 
catalanes han mantingut diverses reunions amb el conseller de Recerca i Universitats i 
amb representants de la CRUE i del Ministeri de Ciència, Innovació i Universitats, per 
buscar un acord de finançament d’una part de les despeses de PDI derivades de 
l’aplicació de la LOSU. Explica que el proppassat 29 de febrer, després de reunir-se amb 
el conseller Nadal, es van reunir amb la ministra Morant per fer un seguiment dels 
diversos temes oberts amb l’aplicació de la LOSU, i el rector va demanar a la ministra 
un pla per incrementar la plantilla del PTGAS i noves convocatòries per dotar 
d’infraestructures científiques els grups de recerca i serveis cientificotècnics. 
 
Comunica que aquesta setmana passada han tingut lloc dues reunions, una de 
l’Assemblea General de la CRUE, a Santiago de Compostel·la, en què es van plantejar 
les necessitats de PDI per la implementació de la LOSU, i una altra d’una delegació de 
la CRUE amb el president del Govern Espanyol i la ministra Diana Morant, a Madrid, en 
la qual es va concretar el compromís del Govern espanyol de finançar 3.400 places 
d’ajudant doctor per a tot el sistema públic universitari espanyol. Diu que, en aquesta 
proposta, s’incrementa de 4.200 a 5.100 l’estimació de les necessitats d’incorporació de 
docents, i el Govern espanyol es compromet a finançar dos terços del cost, és a dir, 
3.400 places, a partir del curs 2024-2025 durant un període de sis anys, i que les 
comunitats autònomes hauran de sufragar el cost de les 1.700 places restants, 
corresponents a un terç del cost total. Especifica que, en el cas de Catalunya, les places 
finançades seran de professorat lector, que tenen un cost addicional de 10.000ௗ€ anuals. 
El rector afegeix que, després de parlar amb el conseller Nadal, no té dubtes que 



3 
 

s’arribarà a un acord entre Catalunya i el Govern de l’Estat que permetrà incorporar tots 
els lectors en un període de sis anys. 
 
El rector continua el seu discurs recordant que, en l’última sessió del Consell de Govern, 
va anunciar que, en relació amb el Projecte de pressupostos, el conseller de Recerca i 
Universitats havia informat que si s’aprovaven els pressupostos, es podria comptar amb 
55 milions d’euros per al Pla d’inversions universitàries, els 20 milions d’euros del Pla 
de xoc per al relleu generacional, 5 milions d’euros + 5 milions d’euros per al Pla de 
millora del PTGAS i els recursos relacionats amb el creixement vegetatiu. Diu que el 
conseller li va confirmar que, tot i tenir pressupostos prorrogats, podia confirmar que el 
Pla d’inversions es quedaria en els 51 milions d’euros de l’any passat, però podien 
comptar amb els 20 milions d’euros del Pla de xoc per al relleu generacional per al PDI 
i els 10 milions d’euros per al PTGAS, així com amb els recursos pel creixement 
vegetatiu. 
  
Fa un agraïment públic al vicerector Màrius Martínez per la seva dedicació i la tasca 
duta a terme durant els 3 anys en què ha tingut la presidència d’ECIU, mandat que 
finalitza aquest mes d’abril.  
 
En el marc de l’Aliança 4 Universitats, informa que, a la darrera Assemblea General de 
30 de gener de 2024, es va fer una presentació de l’activitat de l’oficina OPERA a 
Brussel·les, així com dels resultats en projectes internacionals de les quatre universitats 
que en formem part (UAB, UPF, UAM i UCIII), i que l’Autònoma lidera els projectes 
europeus i particularment en el programa marc actual 2021-2027. També comenta que, 
fruit d’una altra aliança estratègica, ha sorgit l’acord dels rectors de les universitats 
públiques catalanes de treballar per elaborar plegats les bases d’un nou model de 
finançament universitari per presentar al Departament de Recerca i Universitats, i que 
estan treballant conjuntament per plantejar i posar al damunt de la taula un document 
de partida per acordar amb el Govern.  
  
Pel que fa a les mesures de sostenibilitat, destaca la ferma voluntat d’avançar en la 
reducció de l’ús de recursos com l’aigua i l’energia i cap a la neutralitat climàtica de la 
Universitat en emissions directes per al 2030, i anuncia que el lema per al curs acadèmic 
2024-2025 anirà en aquest sentit. Explica que s’ha treballat en les mesures d’adaptació 
a la situació d’emergència per sequera que pateix el país, ja des molt abans de 
l’agreujament de la situació. Destaca el retorn que aquestes mesures d’estalvi d’aigua 
tenen, també, en l’aspecte econòmic. Informa que, aquest any, 2024, s’ha decidit 
augmentar en més de tres-cents mil euros la inversió en mesures d’estalvi d’aigua i 
reducció de fuites, és a dir que s’hi invertirà el triple que l’any passat. Diu que aquestes 
mesures tindran continuïtat i, per tant, seran també una font important d’estalvi econòmic 
per als exercicis següents.  
 
Pel que fa a accions relacionades amb l’alumnat, l’altre eix fonamental, informa que 
s’està treballant en el mapa d’experiències de l’estudiant, un projecte finançat pel 
Consell Social. Diu que l’objectiu és fer una anàlisi i un mapa de les experiències 
extracurriculars d’aprenentatge de l’alumnat de la UAB al llarg del seu itinerari educatiu, 
i que això donarà una diagnosi de les activitats, els espais i les etapes al llarg de la seva 
trajectòria educativa. Afegeix que esperen tenir els resultats cap a finals d’abril.  
 
Comenta l’aprovació del I Pla d’acció per a l’ocupabilitat per al quadrienni 2024-2028, i 
felicita la vicerectora d’Alumnat i d’Ocupabilitat i el seu equip per fer-ho possible. 
  
Respecte dels actes de commemoració del Dia Internacional de les Dones, destaca 
l’acte institucional del passat dia 6, en què es va premiar la professora Margot Pujal, del 
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Departament de Psicologia Social, pel compromís que ha demostrat amb la igualtat de 
gènere i els drets de les dones. 
 
En relació amb la tornada dels professors sancionats, diu que ja s’ha anat informant que 
l’entitat Fil a l’Agulla ha estat fent reunions des de fa gairebé un any amb els diferents 
col·lectius i amb persones més directament implicades en els casos, i que, a partir 
d’aquestes reunions, es va fer una sessió el febrer passat, convocada per l’Observatori 
per a la Igualtat, en què Fil a l’Agulla va posar en comú la seva diagnosi i en la qual van 
participar els deganats, membres de la Comissió de Convivència i representants 
d’igualtat dels centres, entre d’altres. Informa que el 13 de març va tenir lloc un fòrum 
obert a la Facultat de Filosofia i Lletres, al qual estaven convidats l’alumnat, el PTGAS i 
el PDI del centre, i en el qual van participar la secretària general i la degana de la 
Facultat, també amb l’acompanyament de Fil a l’Agulla. Explica que la secretària general 
segueix mantenint trobades amb departaments, deganats, alumnat, etc., per tal 
d’informar i posar en comú les mesures adoptades i les propostes d’actuació que es 
duran a terme tan bon punt aquest professorat acabi el seu període de sanció i 
s’incorpori de nou al seu lloc de treball.  
 
Explica que, en el fòrum obert a la Facultat de Filosofia i Lletres, un grup de persones, 
de les quals no se sap qui són ni si formen part de la comunitat de la UAB, i que es 
defineixen com a socialistes, sota les sigles OJS, van fer una intervenció amb un to poc 
adequat i una actitud del tot irrespectuosa. Explica que aquest mateix grup va 
protagonitzar una acció per impedir que una professora pogués impartir classe el 5 de 
març passat, i que els seus membres van dir que aquesta acció era puntual, una jornada 
de lluita contra la transfòbia. Afegeix que aquest grup no està inscrit al directori de 
col·lectius de la UAB i que, per tant, no s’hi té cap interlocució. Recorda que la Universitat 
ha de ser un lloc on s’ha de preservar la llibertat d’expressió i celebra que la professora 
hagi pogut impartit les classes següents amb normalitat. 
  
Informa que el gener passat es va posar en marxa la Comissió de Convivència de la 
UAB, amb l’objectiu que els conflictes que sorgeixin entre els membres de la comunitat 
universitària es puguin resoldre amb mitjans alternatius de mediació. S’ha encetat una 
campanya de comunicació per donar a conèixer aquesta comissió entre la comunitat, 
que inclou per exemple la difusió de la infografia que s’ha dissenyat per acord de la 
mateixa Comissió, informació a les pantalles Difon dels centres, i notícies al web. 
 
El rector destaca l’èxit de l’estand de la UAB al Saló de l’Ensenyament, gràcies al 
compromís de tot l’equip de persones que han informat sobre l’oferta d’estudis de grau 
a més de 30.000 futurs estudiants universitaris que han passat per l’espai. Calcula que 
pel Saló hi han passat unes 100.000 persones. Diu que la campanya sobre salut mental 
va ser-hi present amb un sorteig de 2000 bosses que ha permès tenir per primer cop 
dades d’estudiants que s’han interessat pels graus de la UAB al Saló. Afegeix que 
l’Espai Ciència, promogut per la Fundació Catalana per a la Recerca i la Innovació, ha 
estat un aparador únic de la transferència de la recerca que es fa a la Universitat, en el 
qual la divulgació científica ha estat la protagonista, i ha servit per promoure les 
vocacions científiques de centenars de joves. 
 
Per acabar, el rector informa que la Universitat Autònoma de Barcelona ha obtingut 62,2 
milions d’euros en finançament per a 101 projectes de recerca i innovació en el marc de 
Horizon Europe (2021-2027) en els tres primers anys del programa. Diu que aquesta 
xifra suposa un 47 % més respecte als primers tres anys del programa anterior, Horitzó 
2020, i posiciona la Universitat Autònoma com la primera de l’Estat en captació de fons 
europeus. Afirma que, si s’ha arribat fins aquí amb aquestes dades que l’omplen d’orgull, 
és fonamentalment gràcies a l’esforç i a la magnífica tasca de totes les persones de la 
comunitat, i ho vol agrair, en nom propi i de tot l’Equip de Govern. 
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Respecte de la reforma dels Estatuts, comenta que el procés participatiu que es va 
encetar per fer aportacions a l’avantprojecte ha comptat amb gairebé 800 aportacions. 
Valora molt positivament aquest fet perquè mostra, de nou, la bona salut democràtica 
de la institució i l’interès dels membres de la comunitat universitària a participar per fer 
que aquests estatuts siguin els estatuts de tothom.  
  
 

3. Informació sobre l’estat del procés de redacció dels Estatuts de la UAB: presentació 
dels treballs de la Comissió Redactora 
 
La secretària general informa del procediment de modificació dels Estatuts, el qual es 
regeix pels estatuts actuals, de l’any 2003, pel Reglament del Claustre i per les Normes 
sobre la composició de la Comissió Redactora, el procediment i els terminis per a 
l’elaboració dels Estatuts de la UAB aprovades per aquest claustre el 13 de juliol de 
2023. Explica que actualment s’està fent la redacció de l’avantprojecte, que es 
presentarà a la propera sessió extraordinària del Claustre, que es preveu celebrar a 
finals de maig de 2024. Exposa que des del 16 de febrer fins al 14 de març de 2024 s’ha 
substanciat el tràmit d’exposició pública de l’avantprojecte treballat tant pels grups de 
treball com per la Comissió Redactora dels Estatuts. Explica que des del 15 de setembre 
de 2023 la Comissió Redactora dels Estatuts s’ha reunit en 19 ocasions, 11 de les quals 
han estat des de la sessió del Claustre de 20 de desembre de 2023. Comenta que en el 
tràmit d’exposició pública s’han rebut 124 sol·licituds de participació, provinents de 114 
persones, i que s’han fet 773 aportacions diferents al text articulat de l’avantprojecte 
d’Estatuts. Informa que el repartiment d’aquestes aportacions per estaments ha estat el 
següent: PDI, 100 persones; PTGAS, 18 persones; estudiants, 5 persones; i altres, 5 
persones. Pel que fa al repartiment per sexe de les persones que han fet aportacions, 
comunica que 36 eren dones i 78 homes. Seguidament, la secretària general dona la 
paraula als claustrals membres de la Comissió Redactora dels Estatuts que han 
coordinat un grup de treball. 
  
La doctora Claudia Jiménez Cortés, coordinadora del grup 1, que va tractar sobre règim 
jurídic i estructures de la UAB, explica que l’objectiu de la Comissió Redactora dels 
Estatus era facilitar un esborrany d’Estatuts a la comunitat universitària i, a aquest 
efecte, calia copsar i reflectir el parer dels membres de la comunitat a través de la creació 
de grups de treball perquè es reflexionés sobre el model d’universitat, per després poder 
incorporar aquest posicionament en el text estatutari. Diu que el grup 1 va treballar el 
títol preliminar dels Estatuts («Naturalesa, autonomia, principis d’actuació i funcions de 
la Universitat») i el títol I («L’estructura de la Universitat»). Comenta que la Comissió 
Redactora dels Estatus va recollir la majoria de les aportacions del grup de treball. 
Respecte de les estructures, destaca que hi va haver consens al grup de treball sobre 
mantenir els departaments i les facultats, però establir millor la relació entre aquestes 
estructures, per aclarir les competències de cada estructura. Respecte dels 
departaments, diu que es va entendre que hi havia una relació directa amb el PDI en 
una triple dimensió: interrelació amb els deganats; disseny dels estudis, i relació amb 
els centres de recerca. Diu que l’espai de trobada de tots els departaments és el 
Claustre, i que totes aquestes circumstàncies van dur a la proposta d’establir un nombre 
màxim de 40 departaments, ja que es volia que tots tinguessin representació directa al 
Claustre (el nombre de membres del qual es reduirà). Respecte dels instituts, explica 
que es va determinar la necessitat de deixar clars els requisits per poder obtenir el 
reconeixement d’institut propi per tal de diferenciar-los d’altres estructures de recerca, 
com els centres d’estudis i de recerca i altres tipus d’instituts com són els participats, els 
adscrits i els interuniversitaris, als quals no s’atorga la condició d’estructures bàsiques.  
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El doctor Francisco José Morente Valero, coordinador del grup 2, que va tractar sobre 
governança i estructures bàsiques de govern, agraeix la participació dels membres del 
grup (20 membres: 18 del PDI, 1 del PTGAS i 1 estudiant). Considera que la feina feta 
ha estat molt profitosa i explica que, a part dels temes de treball assignats, també es 
van treballar altres temes connexos. Considera que tots aquells temes amb un ampli 
consens s’han recollit a l’avantprojecte i diu que els punts sense consens van ser objecte 
d’anàlisi. Destaca la reducció del nombre de membres del Claustre i el fet que es va 
considerar adient augmentar la participació del PTGAS tant al Claustre com al Consell 
de Govern. Diu que s’han traslladat les proporcions del Claustre als altres òrgans 
col·legiats de govern respectant el límit legal del 25 % de l’alumnat previst a la LOSU, i 
que s’ha decidit aplicar als membres electes dels òrgans col·legiats de govern la mateixa  
durada dels càrrecs unipersonals electes de 6 anys improrrogables i no renovables. 
Respecte dels requisits per al càrrec de rector o rectora, explica que la LOSU, tot i obrir 
aquesta opció a tot el personal docent i investigador permanent doctor amb dedicació a 
temps complet, exigeix una alta capacitat investigadora, una acreditada trajectòria 
docent, així com una experiència de gestió universitària suficient. Informa que, 
posteriorment, la disposició transitòria 1.3 de la LOSU exigeix que, mentre no s’hagin 
aprovat els estatuts, per poder ocupar aquest càrrec calgui tenir tres sexennis de 
recerca, tres quinquennis docents i quatre anys d’experiència de gestió universitària en 
algun càrrec unipersonal. Diu que els requisits de gestió han generat un gran debat en 
la comunitat en tots els sentits i que, en principi, no hi va haver problemes amb el 
requeriment de tres trams de recerca i tres trams de docència. Pel que fa als 
requeriments de gestió, explica que hi va haver consens en el fet que, per poder ser 
rector o rectora, calia tenir un bon coneixement de la Universitat i haver estat implicat en 
la gestió dels afers diaris de la institució, però la dificultat consistia en com determinar 
aquesta experiència. Informa que es va proposar el requisit d’haver ocupat durant tres 
anys càrrecs unipersonals de direcció i haver obtingut 40 punts de gestió, i que aquesta 
proposta ha provocat moltes aportacions dels membres de la comunitat en el tràmit 
d’exposició pública.  
 
El doctor Xavier Navarro Acebes, coordinador del grup 3, que va tractar sobre la 
comunitat universitària i l’activitat universitària, explica que es va reunir en cinc ocasions 
amb els membres del grup per revisar l’articulat del títol III i del títol IV. Comenta que va 
ser un treball molt tècnic, ja que aquestes matèries no van suscitar un gran debat 
ideològic. Diu que s’ha intentat reduir l’articulat i eliminar el contingut innecessari. 
Destaca el tema de la classificació del personal acadèmic contractat com a permanent i 
no permanent. Explica que es van preocupar de clarificar les figures del personal 
investigador, que també han recollit drets que la LOSU reconeix ex novo als estudiants 
i que han treballat els temes de l’activitat universitària, acadèmica i de recerca.  
 
La doctora Assumpció Bosch Merino, coordinadora del grup 4, que va tractar sobre el 
règim econòmic i financer, el règim electoral i la reforma dels Estatuts, explica que el 
grup va estar integrat per 16 membres, que es van reunir en cinc sessions, en les quals, 
a part de debatre sobre els assumptes assignats, també es van fer aportacions en altres 
àmbits, ja que es considerava que hi havia molts temes connexos. Diu que les matèries 
que els van tocar eren de caràcter tècnic i no hi havia necessitat de prendre decisions 
de caràcter polític. Com a temes més destacats, comenta el tema de la pluriennalitat 
dels pressupostos, la reserva d’un 5 % dels pressupostos de despeses per a programes 
propis de recerca, i la previsió d’una via alternativa de modificació dels Estatuts per a 
aquells casos de modificacions tècniques requerides per imposició normativa.  
 
El moderador obre un primer torn d’intervencions, en què els claustrals debaten sobre 
els aspectes següents: (I) Es pregunta per què la Comissió Redactora dels Estatuts ha 
seguit un criteri molt diferent del de la disposició transitòria 1.3 de la Llei orgànica 2/2023, 
de 22 de març, del sistema universitari (LOSU) pel que fa als requisits de gestió per 
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poder ser rector o rectora. Dos membres del Claustre consideren que el requisit establert 
a l’avantprojecte d’Estatuts no garanteix el coneixement de la Universitat i que va en 
contra de l’esperit de la LOSU. En aquest sentit, es pregunta com s’ha arribat a la xifra 
de requerir 40 punts de gestió i si s’ha valorat quants membres del professorat amb 
aquests requisits es podran presentar al càrrec de rector o rectora d’aquí a deu anys. Hi 
ha una intervenció que expressa que no és necessari establir requisits de gestió per tal 
de ser rector o rectora. (II) Es qüestiona la idoneïtat de limitar el nombre màxim de 
departaments a quaranta. Es considera que els departaments no han de quedar definits 
per la seva representació al Claustre. Es recorda que en la història recent de la 
Universitat es va tenir la necessitat d’ampliar el nombre de departaments, i que aquests 
estatuts, que haurien de ser oberts, no permetrien aquesta opció. En una altra 
intervenció es demana la justificació del nombre màxim de quaranta. (III) Un membre 
del Claustre pregunta com es canalitzen les aportacions dutes a terme per membres de 
la comunitat universitària en el tràmit d’exposició pública. (IV) Es comenta que, amb 
l’actual composició del consell de departament, aquest esdevindrà un espai de 
representació dels estaments, més que un lloc de trobada del PDI del departament, que 
és el que ha estat fins ara.  
 
Davant les intervencions dutes a terme, la secretària general explica que, en la sessió 
d’avui, solament es pot parlar de l’avenç del procediment de reforma dels Estatuts, 
sense entrar en el contingut d’aquests, ja que aquesta qüestió queda reservada per 
normativa a la sessió extraordinària del Claustre que tindrà lloc a finals de maig amb el 
text articulat definitiu de l’avantprojecte. Recorda que actualment la Comissió Redactora 
dels Estatuts està valorant totes les aportacions dutes a terme pels membres de la 
comunitat universitària en el tràmit d’exposició pública que va finalitzar el proppassat 15 
de març de 2024. No obstant això, insisteix en els aspectes següents: 1. La voluntat de 
l’Equip de Govern ha estat que el procés de revisió dels Estatuts fos molt participatiu per 
una qüestió de democràcia interna, la qual s’ha posat de manifest en dos moments del 
procediment: d’una banda, amb la creació de grups de treball integrats per persones no 
claustrals amb la finalitat que traslladessin a la Comissió Redactora dels Estatuts els 
diferents punts de vista sobre la vida i gestió universitària en els àmbits que havien de 
regular els Estatuts; d’altra banda, amb el procediment participatiu, que ha permès que 
qualsevol membre de la comunitat universitària pogués traslladar directament a la 
Comissió Redactora dels Estatuts el seu punt de vista sobre els treballs duts a terme. 
Recorda que l’òrgan competent per redactar els Estatuts és el Claustre i que s’ha volgut 
copsar el punt de vista de tota la comunitat. 2. Agraeix la feina duta a terme pels grups 
de treball, que ha implicat la participació de 64 persones, i per la Comissió Redactora 
dels Estatuts, que s’ha reunit en 19 ocasions, 11 de les quals des del mes de desembre. 
Actualment s’estan revisant les quasi 800 aportacions, totes objecte d’anàlisi i debat, 
tant si al final són estimades com si no. 3. Per establir els requisits per al càrrec de rector 
o rectora, s’han tingut en compte les dades per presentar una proposta equilibrada. 
Aquesta qüestió serà exposada i debatuda en la sessió extraordinària del Claustre que 
correspongui. 4. Respecte dels requisits per al càrrec de rector o rectora, hi ha dues 
coses que cal diferenciar: d’una banda, l’article 51.1 de la LOSU, que diu «los candidatos 
o candidatas deberán (...) reunir los méritos de investigación, docencia y experiencia de 
gestión universitaria que determinen los Estatutos. En todo caso, dichos méritos 
deberán garantizar una alta capacidad investigadora, una acreditada trayectoria docente 
así como una suficiente experiencia de gestión universitaria en algún cargo 
unipersonal», i d’altra banda, el contingut de la disposició transitòria 1.3 de la LOSU, 
que estableix un règim determinat per a una situació transitòria, i que diu el següent: 
«hasta que se produzca la adaptación de los Estatutos a lo establecido en el artículo 
51.1 y se determinen por la universidad los méritos de investigación, docencia y 
experiencia de gestión universitaria que deberán reunir los candidatos o candidatas a 
rector o rectora, se le exigirá como mínimo estar en posesión de tres sexenios de 
investigación, tres quinquenios docentes y cuatro años de experiencia de gestión 
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universitaria en algún cargo unipersonal». Per aquesta raó, quan la Comissió Redactora 
dels Estatuts fa la proposta a l’avantprojecte d’Estatuts, està pensant en el règim jurídic 
que ha de regir durant els propers 20 anys, fins que es tornin a modificar els Estatuts. 5. 
L’objectiu dels Estatuts és dotar la Universitat d’un text constitucional i genèric per 
després poder aprovar a través del Claustre el reglament general de centres i 
estructures i la resta de normativa universitària de caràcter sectorial. 
 
El moderador obre un primer torn d’intervencions, en el qual els claustrals debaten sobre 
els aspectes següents: a) Es pregunta si el procés de modificació dels Estatuts té previst 
un procediment de negociació amb els representants sindicals. b) Es considera que el 
fet d’establir un nombre màxim de departaments als Estatuts (quaranta) és una 
característica pròpia d’un text de naturalesa reglamentària. Per tant, es considera 
improcedent establir aquesta previsió en els Estatuts, ja que tenen vocació de ser un 
text de base constitucional. c) Es troba a faltar el reconeixement de les unitats 
departamentals. d) Es pregunta quines dades s’han tingut en compte per poder 
determinar el nombre màxim de departaments, que ha de servir per a vint o vint-i-cinc 
anys. e) Un altre membre comenta que l’exposició que s’està fent avui sobre el 
procediment de reforma dels Estatuts hauria estat bé fer-la abans d’aprovar-se el 
procediment de reforma del 13 de juliol de 2024.  
 
La secretària general explica que el procediment de reforma dels Estatuts està previst 
als actuals estatuts, al Reglament del Claustre i a les Normes sobre la composició de la 
Comissió Redactora, el procediment i els terminis per a l’elaboració dels Estatuts de la 
UAB, i que, un cop revisades totes les aportacions, la Comissió Redactora dels Estatuts 
tancarà el text articulat de l’avantprojecte i es convocarà el Claustre en una sessió 
extraordinària en què els seus membres podran presentar esmenes al text que seran 
debatudes i votades en sessió plenària. Explica que, amb el resultat d’aquesta primera 
sessió extraordinària del Claustre, es tindrà el projecte d’Estatuts que serà objecte de 
consideració i votació en una segona sessió del Claustre, i que, posteriorment, el text 
resultant de la segona sessió claustral s’enviarà a la Generalitat perquè en faci el control 
de legalitat, superat el qual el text es publicarà al DOGC.  
 
Explica que les particularitats dels departaments seran objecte de desenvolupament en 
el reglament general de centres i estructures i en el reglament marc de departaments, i 
que aquesta reglamentació no serà objecte de tractament en els Estatuts.  
 
Respecte al procediment de reforma dels Estatuts, reconeix que haver tingut la 
informació ex ante de com es redactaria l’avantprojecte hauria estat bé. En aquest sentit, 
comenta que, en el Claustre de 3 de maig de 2024, es va informar de les novetats 
principals de la LOSU i del full de ruta que es volia dur a terme, i que posteriorment, en 
la sessió de 13 de juliol de 2024, en aprovar-se la normativa i elegir els membres de la 
Comissió Redactora dels Estatuts, es va explicar com aniria el procediment. Diu que, 
quan es va sotmetre l’avantprojecte a exposició pública es van fer sessions informatives 
als centres obertes a tothom que hi volgués assistir i que, en qualsevol cas, hi ha més 
de 700 aportacions dels membres de la comunitat i després es farà el tràmit de la 
presentació d’esmenes dels claustrals.  
  
 
4. Informe anual de la síndica de greuges de la UAB de l’any 2023 
 
La síndica de greuges informa que la memòria de 2023 té dues característiques 
diferenciadores: en primer lloc, s’ha publicat el primer semestre de l’any següent a les 
activitats que s’hi recullen, i en segon lloc, és la tercera memòria que presenta ella 
mateixa i la primera que reuneix exclusivament les seves actuacions. Aclareix que la 
memòria de 2021 corresponia a les intervencions del seu predecessor en la Sindicatura, 
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el doctor Manuel Gerpe, i la memòria de 2022 recollia les actuacions d’ambdós, i que 
les dues memòries es van presentar el desembre passat. Explica que les tasques de 
mediació, conciliació i bons oficis que la LOSU confereix a les defensories universitàries 
comporten unes exigències afegides a les actuacions de la Sindicatura que estaran 
regides pels principis d’independència, autonomia i confidencialitat. Informa que durant 
el 2023 es va actualitzar el web de la Sindicatura incorporant-hi la referència als anteriors 
síndics de greuges, els doctors Enric Casassas (1996-2000), Jordi Porta (2000-2009), 
Josep Font (2009-2017) i Manuel Gerpe (2017-2022) per recollir les seves instruccions 
en la responsabilitat de vetllar pel respecte dels drets i les llibertats dels membres de la 
comunitat universitària. Comparteix que en l’exercici del seu càrrec ha comptat en tot 
moment amb la col·laboració dels diferents òrgans i serveis de la UAB, i que la sol·licitud 
d’informació a les instàncies implicades ha rebut sempre una resposta ràpida i efectiva. 
Destaca la col·laboració de la seva secretària. Exposa que l’any 2023 va atendre un total 
de 176 instàncies, i que diferents causes han influït en aquest augment, com ara el 
coneixement de la Sindicatura de Greuges o el fet que, malgrat l’actuació eficient i 
positiva dels òrgans i serveis competents de la UAB davant d’una qüestió, la instància a 
la sindicatura de greuges pot col·laborar a reforçar la solució donada per aquests òrgans 
o serveis i que hi treballin conjuntament. Comenta que, de vegades, les mateixes 
queixen arriben per diferents canals, com ara l’Opina UAB, l’Observatori per a la Igualtat, 
un vicerectorat o directament el rector. Explica que alguns membres de la comunitat 
universitària aconsellen adreçar-se a la Sindicatura i hi coordinen les seves actuacions 
amb un resultat positiu per la millora del funcionament de la Universitat. 
  
A continuació, presenta un resum dels assumptes més rellevants: a) Es va fer palesa la 
col·laboració entre els òrgans universitaris i la Sindicatura quan es va presentar una 
queixa sobre la convocatòria de MOOC per a 2023, perquè s’hi impedia explícitament la 
presentació de cursos en català, la qual cosa es tractava d’una mesura discriminatòria. 
La ràpida actuació de la comissionada del rector per a la Política Lingüística i la 
vicerectora d’Estudis i d’Innovació Docent, juntament amb la Sindicatura, va solucionar 
el problema i es va incloure el català en la convocatòria. b) La col·laboració entre la 
Sindicatura de Greuges i les defensories universitàries es va manifestar amb la 
intervenció entre la Facultat de Biociències de la UAB i la defensoria universitària de la 
Universitat de Granada amb motiu de la no acceptació d’un titulat en Biologia Ambiental 
a un màster de la universitat andalusa. El grau en Biologia Ambiental no s’incloïa entre 
les opcions per accedir al màster. c) Un altre cas, relacionat amb el màster en Advocacia 
de la UOC que cursava una titulada de la Facultat de Dret, tenia a veure amb un greu 
problema informàtic que li impedia obtenir el títol, i també es va solucionar gràcies a la 
relació entre les sindicatures de greuges de la UOC i de la UAB. d) Les qüestions 
relacionades amb mobilitat han tingut molta repercussió entre les queixes rebudes per 
la Sindicatura: les línies d’autobusos que traslladen alumnes des de diferents poblacions 
a la UAB han motivat actuacions que fins i tot han arribat a la Sindicatura de Greuges 
de Catalunya. Des de la UAB, el vicerectorat de Campus i de Sostenibilitat, l’Oficina de 
Sostenibilitat, les empreses concessionàries, els estudiants implicats i la Sindicatura de 
Greuges de la UAB han dut a terme diverses reunions amb la Direcció General de 
Transports i Mobilitat de la Generalitat de Catalunya. e) Un dels temes recurrents han 
estat les pràctiques externes, una vegada s’han publicat les adjudicacions. L’alumnat 
s’adreça ràpidament a la Sindicatura de Greuges per reclamar un tema que se soluciona 
en poques hores gràcies a les gestions acadèmiques. f) Dins de l’àmbit acadèmic, hi 
figuren totes les queixes rebudes en relació amb l’aplicació de les guies docents: el canvi 
d’idioma produït per un canvi sobtat de docent o perquè no s’ha actualitzat la informació, 
o el canvi en l’avaluació d’una matèria. G) Els docents responsables d’alumnes del 
PIUNE estan demostrant una entrega i dedicació extraordinàries per complir les 
adaptacions prescrites, les quals caldria revisar periòdicament, com s’ha fet recentment. 
h) Actualment l’alumnat fa compatibles els estudis amb feines retribuïdes, i això 
comporta canvis a la via lenta, per tornar a demanar la via normal quan hi ha algun 
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entrebanc laboral. i) El règim de permanència genera una gran diversitat d’actuacions 
que es podrien agilitzar millorant el procediment. Un alumne pot demanar un canvi de 
règim al setembre o octubre i probablement no rebrà resposta fins al desembre, amb la 
qual cosa perd la possibilitat de cursar una assignatura pendent del primer semestre. 
j) Un altre tema que ha rebut recentment un aclariment és la reformatio in peius. Des de 
diferents centres del campus i altres d’adscrits havien arribat queixes per canvis de nota 
a pitjor després d’haver fet una revisió d’examen, la qual cosa normalment només és 
possible en el cas d’un error. k) El reconeixement de crèdits per canvi d’estudis després 
de finalitzar o no una titulació origina moltes confusions i també queixes. No pot canviar 
en funció del coordinador o coordinadora corresponent. No es tracta de publicar una 
llista, però seria aconsellable disposar d’una plantilla per a ús intern. l) Una situació 
relacionada amb les universitats refugi no acaba d’estar resolta. Les universitats 
públiques catalanes, membres de l’ACUP, van presentar un comunicat l’octubre del 
2015, «Les universitats catalanes, amb els refugiats», a través del qual les universitats 
expressaven el seu compromís de treballar conjuntament a favor del suport de les 
persones refugiades. El Ministeri d’Universitats va flexibilitzar en aquell moment els 
requisits d’accés a la universitat d’estudiants de grau i de màster de països en conflicte 
bèl·lic o per altres motius (temes polítics o d’orientació sexual), però ara aquests 
estudiants tenen problemes per poder obtenir el títol. 

 
Informa que la durada de la tramitació de les queixes depèn de l’actitud i bona 
predisposició dels membres de la comunitat universitària. Diu que la diligència mostrada 
pel PTGAS en la resposta a les actuacions de la Sindicatura és la clau per tal que les 
queixes es resolguin en un temps raonable. Exposa que cap dels 176 expedients 
tramitats durant l’any 2023 han superat el termini de resolució de sis mesos que 
estableix l’article 12.1 del Reglament de funcionament de la Sindicatura. Informa que, 
malgrat el caràcter no vinculant de les decisions i recomanacions de la Sindicatura, 
aquestes han gaudit d’un elevat grau d’acceptació dels destinataris. Comenta que la 
Sindicatura ha mantingut una relació directa amb els centres del campus, l’Escola de 
Postgrau i l’Escola de Doctorat, així com amb la Fundació UAB, i que aquesta actuació 
ha facilitat la connexió entre els diferents òrgans i serveis de la comunitat universitària i 
ha agilitzat els processos. 
 
Explica que el dia 11 de maig de 2023 va participar, juntament amb els síndics de les 
universitats públiques i privades de Catalunya, en una reunió a la Sindicatura de 
Greuges de Catalunya, amb la presidència de la Dra. Esther Giménez-Salinas, en la 
qual es va tractar, entre d’altres, la renovació dels convenis de col·laboració entre les 
universitats i la Sindicatura de Greuges de Catalunya. 
 
Explica que la Sindicatura forma part de les xarxes o associacions de síndics i defensors 
universitaris següents: Grup de Síndics de Greuges de la Xarxa Vives d’Universitats, 
Conferencia Estatal de Defensorías Universitarias (CEDU) i la Xarxa de l’Ombudsman 
de Catalunya. Informa que també ha assistit a la reunió tècnica organitzada per la 
Conferencia Estatal de Defensorías Universitarias (CEDU) a la Universitat Camilo José 
Cela de Madrid el dia 30 de maig de 2023, a la XIV Trobada de Síndics de Greuges, 
Defensors i Mediadors Universitaris de la Xarxa Vives, celebrada a la Universitat Rovira 
i Virgili, a Tarragona, els dies 6 i 7 de juliol de 2023, i al XXV Encuentro Estatal de la 
Conferencia Estatal de Defensorías Universitarias (CEDU), celebrada a Las Palmas de 
Gran Canaria els dies 25 al 27 d’octubre de 2023, en què va actuar com a presidenta de 
la Comissió Electoral. Explica que va visitar les sindicatures de Sabadell, Terrassa, Rubí 
i Sant Cugat del Vallès, i que el 15 de desembre de 2023 es va reunir via Teams, 
juntament amb responsables de la mobilitat del campus, amb la Subdirecció General de 
Transports i Mobilitat de la Generalitat de Catalunya pel tema del transport per carretera 
de l’alumnat. Finalment, explica que va participar en les reunions de la comissió de 
control intern del Codi de conducta dels alts càrrecs el 8 de juny i el 19 de desembre de 
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2023. 
  
 
5. Debat i, si escau, proposta de declaració institucional sobre la violació sistemàtica 
dels drets humans a Palestina 
 
Aquest punt no es tracta per acord de la Mesa del Claustre d’11 de març de 2024.  
 

 
6. Torn obert de paraules 
 
Un estudiant, a títol individual, exposa la seva preocupació perquè hi ha professorat que 
no compleix la corresponent dedicació deguda a la docència. També fa una al·legació 
en favor dels valors i principis democràtics com una de les finalitats pròpies de la 
universitat en contraposició amb els conflictes bèl·lics que hi ha a diferents indrets del 
món. Advoca pel diàleg i la contraposició d’idees com a mecanisme d’entesa i progressió 
social. El rector comenta que no coneix el conflicte d’Armènia però sempre defensa per 
la cultura de la pau i el diàleg com a mecanisme de solucions de les discrepàncies. 
Respecte del tema de la falta de dedicació acadèmica del professorat, recorda que hi 
ha mecanismes de queixa en defensa dels drets dels membres de la comunitat. 
 
Un membre del personal acadèmic, a títol individual, pregunta si en el procés de reforma 
dels Estatuts hi ha un tràmit de negociació amb els representants sindicals. La secretària 
general contesta que aquesta negociació no hi està prevista, tot i que hi ha representants 
sindicals tant a la Comissió Redactora dels Estatuts com als grups de treball.  
 
Un membre del personal acadèmic, a títol individual, demana aclariments sobre la 
necessitat d’acreditació dels departaments. El rector informa que fins ara s’ha fet una 
prova pilot en un únic departament de la Universitat, i que en el futur l’objectiu és 
formalitzar un contracte programa per universitat i no per departament o institut.  
 
Un membre del PTGAS funcionari, en representació de sis claustrals, expressa la seva 
perplexitat pel nombre de claustrals que no han volgut participar en el rebuig a la violació 
sistemàtica de drets humans a Palestina per Israel. Llegeix la ratio decidendi de la 
sentència de la sala III del Tribunal Suprem de 21 d’octubre de 2019, per la qual es va 
declarar la nul·litat de la resolució del Claustre de la Universitat de Barcelona que 
aprovava el Manifest conjunt de les universitats catalanes en rebuig de les condemnes 
dels presos polítics catalans i la judicialització de la vida política, segons la qual «el 
Claustro Universitario como órgano de gobierno representativo de una comunidad 
universitaria plural, no puede adoptar acuerdos que se tengan como voluntad de la 
Universidad y que se refieran a cuestiones de naturaleza política o ideológica, propias 
del debate social y político, ajenas al objeto y funciones de la Universidad y que dividen 
a la ciudadanía». Considera el declarant que la Mesa del Claustre assumeix aquesta 
doctrina i furta el debat polític a aquest òrgan universitari. 
  
Una estudiant, en representació de 47 claustrals i de la candidatura Crida per la UAB, 
comenta la moció que es va presentar per incorporar un punt a l’ordre del dia del 
Claustre per denunciar l’ocupació colonial de l’Estat d’Israel a Gaza i aplicar la suspensió 
de les relacions acadèmiques amb les institucions de l’Estat d’Israel. Explica que la 
moció va ser denegada per temes de forma i que la Mesa del Claustre va proposar un 
text alternatiu de declaració institucional que els proponents de la moció consideren buit 
de contingut i, per tant, condemnen la resposta donada per la Universitat.  
 



12 
 

El moderador respon a les dues intervencions respecte de la gestió de la moció del 
Claustre recordant que a l’inici del Claustre ha explicat què va passar. Expressa la seva 
satisfacció pel fet que l’estudiant pugui pujar a l’estrada a defensar el seu punt de vista, 
però manifesta desacord amb el fet que dugui a terme un judici d’intencions sobre el 
posicionament de la Mesa del Claustre, ja que el correcte seria que valorés els fets 
esdevinguts i no les intencions. Recorda que, dintre del Claustre, hi ha sensibilitats 
diferents, que han de ser respectades, i que això no vol dir que tots els membres de la 
Mesa del Claustre no estiguin molt irritats per tot el que està passant a Gaza. Diu que el 
que es proposava era presentar un text que es pogués sotmetre a debat i que no fos 
impugnable. D’altra banda, explica que la forma de presentar la moció era incorrecta i, 
tot i així, els membres de la Mesa del Claustre van intentar redreçar la proposta, i diu 
que, de fet, la proposta es pot tornar a plantejar en la propera sessió ordinària del 
Claustre. Afirma que no s’ajusta a la realitat dir que el Claustre furta el debat de temes 
que interessen la societat. 
  
  
A les 12.24 h es dona per acabada la sessió, de la qual, com a secretària general, estenc 
aquesta acta. 

 

 

La secretària general  

 

 Vist i plau 

 El rector 

 


